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Pravična obsodba Rnpnika in 
ostalih vojnih zločincev je nova 
velika zmaga našega ljudstva 
in naše ljudske demokracije. 

Cena 2 din — Mesečno 8 din 
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Okrajna ljudska skupščina 
za okraj Celje-mesto 

V petek 23. avgusta se je vršilo zase-
danje Okrajne ljudske skupščine za 
okraj Celje-mesto. Po pozdravni besedi 
tov. Sveteka Andreja in izvolitvi verifi-
kacij ske komisije za pregled overilnic 
odposlancev ter izvolitvi delovnega 
predsedstva j e okrajni poslanec fov. 
minister Leskošek podal poročilo o delu 
v Zvezni ljudski skupščini. V svojem 
poročilu je tov. Leskošek omenil naše 
nove zakone- ki jih je skupščina spre-
jela, potem pa je govoril o pogodbah 
med FLRJ in SSSR, Poljsko, Češkoslo-
vaško in Albanijo, ki so velik doprinos 
utrjevanju splošnega miru. 

Zatem je tov. Leskošek govoril o de-
lu na obnovi in novih gradnjah. Poleg 
obnove porušenega se je pričelo z novo-
gradnjami. Poudaril je graditev nove 
strojne tovarne in livarne v Ljubljani, 
ki bo zaposljevala 1200 delavcev. Slo-
venija je za obnovo dobila 1 miljardo 
din. Tekom tega leta bo prišlo še okrog 
2 milj ardi din. 

Na koncu je tov. minister Leskošek 
govoril še o delu naše delegacije na 
mirovni konferenci v Parizu. Njegove 
besede so vsi navzoči pozdravili z dol-
gotrajnim ploskanjem. 

Po krajši diskusiji je sekretar Okraj-
nega odbora tov. Draksler prečital skle-
pe zadnje skupščine in poročal, kaj je 
do sedaj izvršenega. 

Nato so sledila poročila odsekov. 
V plačevanju davkov so se pokazali 

kot najboljši davkoplačevalci Lisce, Zg. 
Hudinja, II. in III. četrt. 

V reševanju stanovanjskega vprašanja 
so doseženi uspehi. V kratkem bo Celje 
imelo 163 novih družinskih stanovanj. 

Pereče je vprašanje vajencev. Potreb-
no je ustanoviti več vzornih delavnic. 
Mizarji, krojači in peki so se že orga-
nizirali v svojih zadrugah. 

Nakaznice se ne izrabljajo več popol-
noma, ker je že dosti blaga v prosti 
prodaji, zlasti tekstilij in železnine. 
Celjski trg je dobro založen, vendar so 
cene še previsoke. 

Okraj je organiziral počitniške kolo-
nije na Grmovju, Dobrni in v domu 

Ivanke Uranjekove. Na morje je odšlo 
21 otrok na račun zveznega ministrstva. 
Javna kuhinja deluje za najrevnejše. 
Nujno potrebna je ustanovitev dnev-
nega zavetišča za delavske otroke. 

Zdravstveno stanje prebivalstva je v 
splošnem zadovoljivo. Brezplačni zdrav-
niški pregledi in zdravljenje se vrši v 
Zdravstvenem domu. 

V kulturno-prosvetnem delu se opa-
ža zadnje čase nezdrav pojav, da pri-
reditve v kulturnem pogledu padajo, 
organizirajo pa se po večini z namenom 
pridobiti denarna sredstva. Gledališka 
sezona našega Okrožnega gledališča 
prične v oktobru. 

Po poročilih se je razvila plodna 
diskusija. Diskutanti so dali več pred-
logov, ki so bili soglasno sprejeti. 

Ker je letos veliko sadja, ki ponekod 
propada, je bil sprejet sklep, da se ta-
koj pristopi k organizaciji prodaje sa-
dja. S tem v zvezi se bodo pripravila 
skladišča, stopilo bo v stik z državno 
mlekarno, ker njen kamion gre večkrat 
prazen in se lahko uporabi za prevoz 
sadja. 

Za rešitev vajeniškega vprašanja je 
bil sprejet sklep, da se bo pod okriljem 
inšpekcije dela organizirala posvetoval-
nica za obrnitški naraščaj. 

Treba je rešiti tudi vprašanje regu-
lacije Savinje, ki še vedno dela škodo. 
Pri regulaciji bi se lahko zaposlilo 
gradbeno osobje. Zato naj bi se pri 
gradbenem ministrstvu izposloval izre-
den kredit za nadaljevanje regulacij-
skih del na Savinji. 

Nato je bil sprejet sklep o ustano-
vitvi Mestnega ljudskega odbora, ki bo 
obsegal vseh dosedanjih 20 KLO. 

Ker so bivši predsednik, tajnik in dva 
odbornika odšli na druge položaje, je 
skupščina izvolila soglasno tov. Sveteka 
Andreja za predsednika in tov. Spata 
Vilija za tajnika Izvršnega odbora. 

Na kraju je skupščina poslala na 
predlog tov. Špata resolucijo vojaške-
mu sodišču z zahtevo, da izreče pra-
vično kazen Rupniku in ostalim. 

Tretje redno zasedanje 
okrajne ljudske skupščine 
okraja Celje - okolica 

V nedeljo 1. septembra 1946 se vrši 
ob pol 9. uri dopoldne v dvorani Doma 
OF v Celju III. redno zasedanje skup-
ščine okraja Celje-okolica s sledečim 
dnevnim redom: 

1. Otvoritev in pozdrav 
2. Volitev verifikacij ske komisije 
3. Poročilo verifikacij ske komisije 
4. Volitev delovnega predsedstva in 2 

overovateljev zapisnika 
5. Predlaganje in sprejem dnevnega 

reda 
6. Poročilo okrajnega poslanca 
7. Pregled sklepov z II. zasedanja 

skupščine 
8. Delovno poročilo izvršnega odbora 
9. Odobritev rednega in izrednega pro-

računa za leto 1946 ter odobritev 
osnutka proračuna za leto 1947 

10. Poročilo o upravni razdelitvi in re-
ferat o spološnem zakonu o ljudskih 
odborih 

11. Dopolnilne volitve v izvršni odbor 
12. Poročilo okrajnega sodišča 
13. Dopolnilne volitve sodnikov-prised-

nikov za okrajno sodišče 
14. Predlogi 
15. Slučajnosti 
16. Zaključna beseda. 

Na zasedanje okrajne skupščine vabi-
mo vse prebivalstvo okraja Celje-oko-
lica. 

Izvršni odbor 
okraja Celje-okolica 

Vojno sodišče IV. armade J A 
je izreklo pravično obsodbo nad narodnimi 

izdajalci in vojnimi zločinci 
V petek 30. avgusta je vojaško sodišče 

IV. armade izreklo obsodbo nad narod-
nimi izdajalci in vojnimi zločinci: Rupnik 
Leon obsojen na kazen smrti z ustre-
litvijo, trajno izgubo državljanskih pra-
vic in zaplembo imovine; Rösener Ervin, 
kazen smrti z obešanjem; dr. Rozman 
Gregor, 18 let prisilnega dela in 10 let 
izgube državljanskih pravic po izdržani 

kazni ter zaplembo imovine; Krek Miha, 
15 let prisilnega dela, 10 let izgube drž. 
pravic ter zaplembo imovine; Vizjak 
Milko, 20 let prisilnega dela, 10 let iz-
gube državljanskih pravic ter zaplembo 
imovine; dr. Hacin Lovro, kazen smrti 
z obešanjem, trajno izgubo državljanskih 
pravic ter zaplembo imovine. 

Plenum kovinarjev 
Od 25. do 27. avgusta je bila v Celju 

konferenca kovinarjev Slovenije. 
V soboto zvečer je Krajevni odbor 

zveze kovinarjev organiziral svečano 
prireditev, ki je imela namen pokazati 
delo kovinarjev na kulturno - prosvet-
nem polju. Delavci cinkarne so nasto-
pili s tridejanko »Za svobodo«, med od-
mori pa je igrala godba kovinarjev 
tovarne emajlirane posode in pel de-
lavski pevski zbor. 

V nedeljo dopoldne je bila svečana 
konferenca, katere so se udeležili tudi 
gostje: minister za industrijo in rudar-
stvo LRS Franc Leskošek, predsednik 
GO ESZDNS Tone Dolinšek, zastopnik 
ministra za delo Ganziti Rudolf, tajnik 
Centralne uprave Saveza metalaca Cor-
kovič Dušan, zastopnik hrvatskih kovi-
narjev Božičkovič in drugi. Oni so v 
svojih govorih pozdravili delegate in jim 
želeli, da bi po tej konferenci uspešno 
delali na zboljšanju in zvišanju pro-
dukcije v svojih tovarnah. Predsednik 
ESZDNS tov. Dolinšek je opisal delo 
sovjetskih sindikatov, v katerih je 
vključeno 27,000.000 delavcev. Sovjet-
ski sindikati so uspešno izvršili in še 
vršijo svojo največjo nalogo: prevzga-
jajo svoje člane v nove ljudi. 

Minister tov. Leskošek je v svojem 
govoru podčrtal važnost težke industri-

je in njeno veliko vlogo v obnovi in 
izgradnji naše države. 

Nato je govoril tov. Butti Velmar v 
imenu kovinarjev Trsta in Tržiča.. On 
je izrazil željo vseh kovinarjev Trsta 
in Tržiča, da bi čimprej tudi v skupnem 
delu potrdili bratstvo z vsemi narodi 
Jugoslavije. 

Ob zaključku konference so delegati 
poslali več resolucij našim voditeljem, 
ter resolucijo vojaškemu sodišču IV. 
Armije, v kateri so zahtevali najstrožjo 
kazen za obtožene vojne zločince. 

V nedeljo popoldne je bila predana 
prometu cesta, ki pelje na stadion FD 
Olimpa, sedaj »Fizkulturni park Borisa 
Kidriča«. To cesto so zgradili skupno 
delavci tovarne emajlirane posode, Cin-
karne ter fizkulturniki FD Olimpa. 
Nato se je na stadionu vršil fizkulturni 
nastop, na katerem so nastopili v pre-
težni večini kovinarji. Nastop je jasno 
dokazal, kako hitro postaja fizkultura 
last najširših plasti ljudstva, predvsem 
delavcev. 

Zvečer so delavski pevski zbori pri-
redili v Domu Osvobodilne fronte pev-
ski koncert. Občinstvo, ki je napolnilo 
dvorano, je toplo pozdravilo velike 
uspehe, ki so jih kovinarji dosegli tudi 
na kulturnem polju svojega udejstvo-
vanja. 

Z odpravljanjem dosedanjih napak bodo kovinarji 
dosegli še mnogo večje uspehe 

Delovni del konference kovinarjev Slo-
venije se je vršil v ponedeljek. V zelo 
plodni diskusiji so bila obravnavana 
mnoga vprašanja v zvezi z delom v to-
varnah in odpravljanjem napak, ki so se 
do sedaj dogajale. Tudi večina delegatov 
se je udeležila diskusije. Osvetlili so na-
pake v delu v svojih tovarnah in v delu 
sindikalnih podružnic. 

Kovinarji so že lansko leto pričeli 
tekmovati in v tekmovanju dosegli lepe 
rezultate. Čeprav so primanjkovale po-
samezne surovine, so kovinarji dosegli 
dvig produkcije v Sloveniji za 12,39%, 
cene so se znižale za 5,8%, kvaliteta pa 
se je zboljšala za 4,89%. 

V tem tekmovanju pa niso sindikalne 
podružnice imele točnega pregleda. Po-
samezne sploh niso pošiljale poročila, 
druge pa so pošiljale nepopolna. Tudi ni 
bilo na mestu držanje v tajnosti uspehov 
v tekmovanju. Treba bo čimprej pričeti 
z izdelovanjem grafikonov, ki bodo stal-

no prikazovali delo in uspehe, dvig pro-
dukcije in dviganje delovne discipline. 
Póleg tega bo važna točka tekmovanja 
tudi uvajanje delovnih norm. Delovne 
norme bodo omogočile plačevanje de-
lavcev po storjenem delu. 

Kot najvažnejša naloga se danes po-
stavlja dviganje strokovnega kadra. Zato 
je predvsem posvetiti največjo pozornost 
mladini ter skrbno odpravljati vse na-
pake, ki so bile storjene v vzgoji vajen-
cev. Obenem pa bodo sindikalne podruž-
nice od sedaj bolj skrbele za politično 
vzgojo vsega delavstva. 

Na koncu je bil soglasno sprejet sklep, 
da se bo tekmovanje nadaljevalo do kon-
ca leta. Zatem je bil izvoljen nov odbor. 
Za tajnika so soglasno ponovno izvolili 
tovariša Šuštarja. 

Konferenca bo mnogo doprinesla k 
odpravljanju napak, ki so se do sedaj 
storile, tako da bodo uspehi kovinarjev 
v bodočnosti še večji. 



Iz zasliševanja 
obtoženih narodnih Izdajalcev in vojnih zločincev 

RUPNIK 

Ko ga predsednik vpraša, kaj je že 
pred kapitulacijo Jugoslavije delal v 
ustaškem štabu, obtoženec prizna, da je 
ustaškemu polkovniku Ljulicu napravil 
skico, kako je treba formirati ustaško 
vojsko. Obtoženec nekaj časa trdovratno 
zatrjuje, da je to storil le kot uslugo svo-
jemu staremu prijatelju. Ko ga pa pred-
sednik odločneje vpraša, ali je delo za 
formiranje ustaške vojske izdaja, je ob-
toženec po krajšem premišljanju dejal: 

— Vidim, da je izdaja. 
—• Torej ste izdali Jugoslavijo še pred 

kapitulacijo bivše jugoslovanske vojske. 
Torej je tako? 

— Potemtakem je tako. 
* 

— Ali je spadala polcija tudi v sestav 
Pokrajinske uprave? 

— Policija bi morala organizacijsko 
spadati v sestav Pokrajinske uprave, to-
da samo uprava policije je bila stvarno 
v administrativnem sestavu uprave. Bila 
je popolnoma pod nemškim vodstvom in 
kontrolo. 

— Kdo je nastavljal osebje? 
— Osebje sem jaz podpisoval na Ha-

cinov predlog. 
— In kdo je postavil obtoženega Ha-

cina? 
— Jaz sem ga postavil. 
— Ste dobil kako priporočilo? 
— Jaz sem vprašal Jančigaja, geae-

ralnega direktorja na magistratu, ki je 
bil zelo dober poznavalec ljudi v Ljub-
ljani, katerega bi priporočil za direktorja 
policije. On je takrat premišljal in rekel: 
»Najboljši je ta, ta ima največ prakse.« 

— Kako je bila policija vezana na 
• nemško policijo in Gestapo? 

— Slovenska policija je bila podre-
jena Rösenerju in Sicherheitsdienstu. Ta 
je dal svojega komisarja Duscho v direk-
cijo policije. Ta je sedel v političnem od-
delku policije in tam delal in vodil. 

* 
— Ali ste tudi vi izdali kako povelje? 
— Jaz sem izdal dve povelji, ne eno 

povelje, ki je tudi v obtožnici. Eno po-
velje in pa eno notico. 

— V eni naredbi je rečeno: »Danes 
v tej borbi niste sami. Danes je na vaši 
strani nemški vojak, ki nas je točno pred 
enim letom že enkrat rešil, V zvestem 
bratstvu v orožju in z božjo pomočjo bo-
ste ta boj vzdržali.« Potem je tu še po-
velje št. 2. Tu je rečeno: »Ukazujem, 
kjer koli se na področju nahajajo samo-
stojni oddelki domobranstva, ki niso ve-
zani neposredno na nemško vojsko in 
kjer se pokažejo oboroženi banditi, jih je 
treba brez odlašanja napasti in pokon-
čati. O vseh, v tem povelju omenjenih 
možnih akcijah, je treba takoj poročati 
najbližji postojanki nemške vojske ali 
policije.« 

* 
— Obtoženi ste, da ste 17. septembra 

1945 ponudili komandi »delov jugoslo-
vanske vojske« v Eboliju svoje sodelo-
vanje. 

»U vezi sa pretstavkom, učinjenom 
14. maja ove god,, komandant naše divi-
zije u Millstadtu Müller kaže, da bu-
demo u slučaju potrebe pozvati u sastav 
djelova kraljevske jugoslovanske vojske 
u Italiji. Pomenuta pretstavka je pozna-
ta oficirima, četnicima i onim Srbima 
dobrovoljačkog korpusa, koji su se o to 
doba nalazili u Spitalu. Naročito napomi-
njem, da nemam nikakve pretenzije u 
vezi sa mojim rangom i činom, nego da 
se rado i dobrovoljno podčinjavam mla-
djim, koji su svojim zaslugama sebi ste-
kli položaj, koji sada zauzimaju. Zdrav 
sam i sposoban za rad na frontu i za 
njega. Divizijski general Lav Rupnik. 
Fermo 27. 9. 1945.« V prilogi pa ste po-
slali: »Priloga za ličnu obaveštenost. 

Moje gledanje na način restavracije Kra-
ljevine Jugoslavije. Prvo: Zapadne za-
veznike treba uz prikaz pravog stanja 
u zemlji zamoliti, da u lastnom interesu 
i h interesu Evrope zaposednu i našu 
državu i organiziraju mir i red i uni-
štavanje boljševizma. — Drugo: Jugo-
slavija daje saveznicima pomoč na fron-
tu sa svojom reorganiziranom redovnom 
vojskom, a u pozadini sa jednom elitnom 
vojskom, najviše disciplinovanom i naj-
večeg moralnog kvaliteta. Posle poma-
gala bi saveznicima pri razoružavanju 
ne samo Titove vojske nego i onih bandi, 
Nakon upostave potpunog reda i mira 
pristupilo bi se ispitivanju zaista slobod-
ne narodne volje u okviru mogucnosti 
postavljenih od zapadnih saveznika za 
oblik granica sa susedimo uz unutrašnje 
istinsko demokratsko uredjenje države. 
Tehnika izvodjenja u okviru ispitivania 
narodne volje, da bude po principima 
ustanovljenim i pod nadzorom jedne ko-
misije od 4 zaista demokratskih država, 
na primer Amerike, Engleske, Švajcar-
ske i Švedske.« Je to točno? Ste vi to 
poslali? 

— Da, — obtoženec zaskrbljeno pri-
znava. 

— Vi in vaši sodelavci ste govorili 
po navodilih in pod kontrolo nemških 
propagandnih činiteljev. Uvedli ste ob-
vezen obisk teh prireditev. Ali ni bila 
to samo Göbbelsova propaganda, »borba 
proti komunizmu« pa samo maska za 
resnično borbo proti slovenskemu ljud-
stvu. 

— Kakor sedaj sprevidim, da — jec-
ljajoče priznava obtoženi. Njegovo pre-
kasno spoznanje pa med poslušalci v 
dvorani povzroči le smeh. 

— Kdo je na deželi dajal pobudo za 
protikomunistična zborovanja? 

— Duhovščina, župani, ljudje iz kle-
rikalnega tabora. 

VIZJAK 
:— Kakšno funkcijo ste zavzemali v 

Slovenskem domobranstvu? 
— V Slovenskem domobranstvu sem 

zavzemal funkcijo šefa personalnega od-
seka in kot najstarejši oficir sem bil 
istočasno tudi namestnik poveljnika — 
je odgovori obtoženi Vizjak, 

— Zakaj so ljudje imenovali Meniča-
ninov bataljon za razbojniški? 

— To niso bili vojaki, ampak razboj-
niška drhal. 

— Tukaj imam dokumente, podpisane 
od vas, v katerih tem četam dajete do-
ločena povelja. 

Vojni tožilec nato nadaljuje: Pri zasli-
šanju ste povedali, da zelo surovo posto-
pajo z ujetimi partizani in terenci. 

— To je točno. To sem izvedel pri-
vatno. 

— Kako je postopal Vuk, oziroma 
Vukove čete po Dolenjskem? Ali pozna-
te grozote, ki so jih izvrševali Vukovi 
ljudje? 

— Mislim, da približno na isti način 
kot Meničanin. 

— V svojem zagovoru ste povedali 
sledeče: »Prav tako je bilo v Rupniko-
vem bataljonu. Prišla je pritožba 14. 
policijske pancerske kompanije, ki je 
spomladi 1945 odšla obenem z Rupnikom 
v Belo Krajino, ki pravi sledeče: Ugoto-
vil smo nečloveško divjanje domobran-
skih edinic, ki so streljali ljudi, ko so se 
podali, mrtve so masakrirali in jim za-
radi prstanov rezali in lomili roke ter 
plenili poslopja. 

Sicer pa naše ljudstvo na Dolenjskem 
in Beli Krajini dobro ve, da ste tako 
delali. Ali so bil • teh edinicah tudi 
kurati? 

— Da, — pritrdi obtoženi Vizjak. 
— Kdo je vodil gorenjske domo-

brance? 
— Na Gorenjskem je organiziral do-

mobrance neki Krek. 
— Ali je razpolagal ta Krek s tujimi 

valutami? 
— Slišali smo o tem, menda je imel 

švicarske franke. 
— To točno dokazuje ono, kar je že 

ugotovljeno, da je bivša jugoslovanska 
vlada v Londonu pošiljala mesečno 50 
tisoč švicarskih frankov za organiziranje 
teh band. 

* 
— Kakšne so bile zveze obtoženega 

Rožmana z domobranstvom? 
— Mi smo imeli z njim zvezo preko 

dr. Lenčka, ki je bil njegov kurat. 
— Ali je imel obtoženi dr. Rožman 

svoje zaupnike v domobranstvu? 
— Da, to je bil dr, Lenček. 
— Kaj pa v Pokrajinski upravi? 
— V Pokrajinski upravi, mislim, da je 

bil Janko Kregar. 
— Kakšen človek je bil Janko Kregar? 
— Človek brez karakterja. 
— Kakšne so bile zveze Kregarja z 

Gestapom in Nemci? 
— Vem, da je bil kuhan in pečen v 

Gestapu — pojasni obtoženi Vizjak. 
RÖSENER 

Zakrknjeni nacistični vojni zločinec se 
je zagovarjal po vzorcu svojih učiteljev 
v Niirnbergu. Ko mu je predsednik po-
kazal lepake, kakršne so nemški okupa-
torji izdajali po ustrelitvi talcev, in na 
katerih je bil vedno podpisan obtoženi 
Rösener, je obtoženec zanikaval vsako 
krivdo: 

— Podpis je sicer moj, toda povelja 
za ustrelitev je dajal Überreiter. 

Predsednik sodišča mu kaže lepake 
in obtoženega Rösenerja sprašuje: Je to-
le vaše ime? 

— Bo pač moje ime, — odgovori ob-
toženec. 

— Drugi lepak — 21. maja 1942. leta: 
Komunistične bande so tokrat usmr-
tile policaja v Rudniku in gasilca v 
Laufen v okraju Celje, ki sta ravno iz-
vrševala svojo službo. Razen tega so ko-
munistične bande umorile osebo, ki je 
bila brez obrambe v dolnjem okraju Ce-
lja. Zaradi udeležbe pri tem so bili sle-
deči komunistični nasilstveni zločinci 
ustreljeni. Maribor ob Dravi, 21. maja 
1942.« Tolmač nato čita imena. 

— Je to vaše ime spodaj? 
— To je moje ime, prizna Rösener. 
— Ali vidite, koliko talcev ste ustre-

lili? 
— Jaz nisem ustrelil nobenega talca, 

jaz nisem za to dal nobenega povelja. 
— Ali nosi letak vaše ime? 
— Ta plakat nosi moje ime. 

HACIN 
— Zadnjo nedeljo pred 22. septembrom 

1943 je prišel k meni inž. Kronich in me 
povabil v hotel Metropol k šefu Gestapa, 
o katerem do tedaj nisem nič vedel. 

— Potem ste 22, septembra 1943 bili 
imenovani za šefa slovenske policije v 
Ljubljani, zaključi tožilec. 

— Točno, potrdi obtoženi Hacin. 
O specialnem vodu, ki ga je vodil 

črnorokec Hlebec, pravi Haciin, da je ta 
vod pobil maja 1945 na Turjaku dr. Me-
sesnela, dr. Krajgherja itd. 

Tožilec navede izpoved Mije Lavren-
čičeve: »Obtoženi Hacin je še nekaj dni 
pred osvoboditvijo rekel, da bo še obešal 
in ubijal.« 

Hacin prizna, da je osebnio aretiral 
dr. Kanteta, ki ga je SS-sodišče obsodilo 
na smrt. 

— Osebno sem ga aretiral, ker je bil 
moj sosed v sosedni sobi in da ne bi 
pobegnil. 

Zanimive stvari so se izkazale pri za-
sliševanju Hacina o intervenciji ah za pri-
pornike. Tako je prebral tožiilec izjavo 
Lovrenčakove, ki je pri Hacinu interve-
nirala za zaprtega prof. Meliharja. Naj-
prej ni hotel Hacin ničesar slišati, potem 
pa je, kot pravi priča: » . . . šele na moje 
večkratne intervencije in po obilnih da-
rovih odredil, da se pošlje pr<of. Melihar 
v Dachau«. Omenjena priča je še večkrat 
intervenirala za zaprte znaince, delni 
uspeh pa je dosegla edinole z bogatimi 
darovi. V svoji izjavi našteva, kaj vse 
je prinesla obtoženemu Hacinu, med dru-
gim blago za obleke, za perilo, surovo 
maslo, konjak, šunko. Nekoč je priči 
tedaj celo grozil, da jo bo dal aretirati, 
če mu ne ugodi. 

O tatvini pri karmeličankah obtoženi 
izpove: 

— Kapetan Ilovar je poslal dva ka-
miona z domobranci, ki so bili pre-
oblečeni v partizane. 

Dokaz za Hacinovo fašistično orien-
tacijo je dogodek z Manico Komanovo, 
o katerem je na današnji razpravi sam 
pripovedoval. Na Silvestrov» leta 1940 
je aretiral Manico Komanovo, češ da je 
v svoji recitaciji zasmehovala Hitlerja in 
Italijo. Takoj je brzojavil v Beograd mi-
nistrstvu za notranje zadeve in vso za-
devo prijavil državnemu tožilcu v Ljub-
ljani. 

ZASLIŠEVANJE PRIČ 
Predsednik nato pozove pričo Her-

mana Kebra. 
— Ste bil tiudi vi aretirani? Kdo vas 

je aretiral? So vas mučili? 
— Da. Zaprli so me na policiji v bivše 

stranišče, kjer nas je bilo tisti večer 12 
ali 13. Bil sem v celici do prihodnjega 
večera. Po 9. uri zvečer je prišel agent 
Šušteršič in me odpeljal v posebno ce-



lieo, kjer mi je kake četrt ure pridigal, 
česa sem obtožen. Nato je prišel še agent 
Pevec in oba sta na vrata pritrdila vrv, 
me postavila na pručico in me obesila za 
roke zadaj. Ko sem visel, sta me zasli-
ševala do 12. ure. Medtem sta me bila s 
pendreki in pestmi, da sem se onesvestil. 
Nato me je nekdo od pripornikov od-
nesel v celico in me z masažo spravil k 
zavesti. Naslednjega dne so me odgnali 
v prisilno delavnico, kjer sem bil zaprt 
v celici — v kleti. V tej celici sem bil 
točno 21 dni. Medtem so me zaslišali se-
demkrat. In ker niso mogli izvleči pri-
znanja, ki so ga hoteli, so me osem dni 
stradali. 

— Ali ste opazili, da so še koga mu-
čili? Kaj veste o inž. Kotlušku? 

— 0 Kotlušku sem slišal, da so ga 
mučil, tako da je podlegel. V prisilni 
delavnici so prvo noč zasliševali tri to-
varišice in dva tovariša. To zasliševanje 
je trajalo štiri do pet ur. Ves ta čas so 
drug za drugim padali udarci. 

— Ste videli? 
— Bil sem v celici prav blizu in sem 

vse slišal. 
— Kako ste slišali, da so jih mučili? 
— Udarci so padali, da se je slišalo, 

kakor da bi tolkli po mizi. Udarce so 
spremljali nečloveški glasovi in kričanje. 
To so slišali vsi zaporniki. 

Priči je stavil nekaj vprašanj še vo-
jaški tožlec: 

— Ali se spomnite, da med tem mu-
čenjem ena od deklet ni vzdržala muk in 
je hotela priznati, pa so jo navzlic temu 
pretepali. 

— Ena med njimi je takoj v začetku 
priznala obtožbo. Ko je povedala vse, so 
jo z gromkim smehom položili na klop 

— to se je slišalo — in so jo neusmiljeno 
pretepali kakor ostale. 

— Obtoženi Hacin namreč trdi, da so 
tepli samo tiste, ki niso hoteli priznati 
— pojasni tožilec. 

Priča Urh Janez, star mož iz Begunj, 
pripoveduje, kako so v Begunjah streljali 
talce. Tolmač sproti prevaja v nemški 
jezik. »Prve so streljali 1941. leta. Takrat 
sem od daleč gledal. Šest ali osem so jih 
ustrelili. Potem so dali vsakega posebej 
v zaboj in na avto. Kam so jih peljali, pa 
ne vem. Potlej so jih pa 1942. leta streljali 
vsega pet minut daleč od moje hiše. 
Vedno so prejšnji dan izkopali jame in 
zabili tri kole. Naslednje jütro so vsake-
ga privezali k enemu kolu, jim zavezali 
oči in jih ustrelili. Nekoč sem šel na 
skrivaj pogledati, ko je bilo vse zastra-
ženo. Natančno sem videl, kako so jih. 
Enega so vzeli iz avta, ga privezali in 
ustrelili, pa zopet drugega. Potem so 
prišli nekoč k nam in so vzeli moža 
moje hčerke. 8. t. m. je bilo dve leti, kar 
so ga vzeli in ga odpeljali v Lesce. Po 
dveh dneh je bil že zakopan. Nato jih 
niso več vodil v grapo, ampak so jih kar 
v graščini streljali. V graščini so jih po-
bili več kot tisoč.« 

Pripovedovanje starega moža je napra-
vlio na vse globok vtis, obtoženi Rösener 
pa zanika svojo odgovornost za ta stre-
ljanja, čeprav je podpisal povelja za 
streljanje talcev. 

Priča Fricko nadaljuje s pripovedova-
njem, kako so njegovega brata 23. de-
cembra 1942 belogardisti ujeli pri borov-
niškemu mostu, ko je bil ranjen, ga vzeli 
in gnali v farovž. Iztaknili so mu oči, 
jermena so mu rezali s hrbta, vsega so 
polomli, nazadnje pa ubili. Z mulo vred 
so ga pokopali, oba v eno jamo. 

Iz okrožnega kmetijskega odseka 
Obeta se večji izvoz poznega sadja v 

inozemstvo, prav tako suhega sadja in 
marmelade. Tudi na domačem trgu pri-
manjkuje sadja, ki ga trg in mesta kot so 
Kranj, Tržič, Jesenice, Ljubljana, Trbov-
lje in Borovnica, porabijo dnevno 10 va-
gonov. Kmetje, zadruge, aktivisti, orga-
nizirajte skupen prevoz sadja v te kraje 
s kamioni. S tem boste onemogočili škod-
ljiv vpliv prekupcev, ki vam ponujajo 
prenizke cene, s tem boste povsem pre-
skrbeli delavce z dobrim sadjem. Cene 
na tamkajšnjih trgih so 4—5 din za kg. 
Glede kamionov se lahko obrnete tudi 
na traktorsko postajo in USTROJ v Ce-
lju. Treba je samo iniciative, pa ne bo sa-
dje gnilo, ne bo pomanjkanje denarja, in 
ne bodo delavci kupovali sadja po preti-
ranih cenah. S tem se zopet pocenijo 

Z „Mladinske proge" 
II. celjska delovna brigada »Fakin« je 

začetkom julija 1.1. zamenjala I. celjsko 
delovno brigado »Kajuh« na Mladinski 
progi. Začela je nadaljevati gradnjo na-
sipa, ki ga je pripravila I. celjska briga-
da. Po začetnih slabih rezultatih so sle-
dili vedno boljši. Ko pa je bil nasip v 
določenem roku izgotovljen, je bila II. 
celjska brigada prvič pohvaljena od 
Glavnega štaba omladinskih delovnih 
brigad. Najvišji rezultat dela v mesecu 
juliju je bil 1,72 m3 na poedinca, dočim 
je že 3. avgusta dosegla brigada 2,50 m3 

na enega mladinca. II. celjska brigada je 
tudi že izgradila dva betonska propusta. 
Poleg tega je dobila večkrat priznanje 
zaradi odlične kakovosti nasipa samega. 
Da pomaga ljudstvu in sebi, je II. celjska 
brigad obnovila velik studenec — česmo, 
odstranila je staro leseno kolibo nad 
česmo in studenec lepo zabetonirala. 

Doslej smo priredili eno samostojno 
prireditev za vse brigade in več tabornih 
ognjev s kulturnim sporedom. 4. četa je 
izdala tudi 1. številko ustnega časopisa. 
Vsaka četa izdaja svoj žepni časopis — 
žepčas —, dočim izdaja brigada stenčas. 
V brigadi je tudi več dobrih pesnikov, 
predvsem tov. Šmigovc Iva iz 4. čete. 
Njeno pesem »Naša sila« je pohvalil pe-

snik Peter Leveč, ki je pred kratkim pri-
šel iz Ljubljane obiskat Mladinsko progo. 

V pogledu higiene je brigada tudi po-
hvaljena od zdravnika, ki je vršil komi-
sijo po mladinskih taboriščih. Poslujejo 
brigadna ambulanta in četne bolničarke. 
Tudi na polju fizkulture so bil zelo 
aktivni. Kot nazoren dokaz dejavnosti so 
rezultati fizkulturnega mitinga na VIII. 
dionici: 

Tek na 60 m tovarišice: 
1. Fuka (Celje) 9,4 sek.; 
2. Vuk (Celje) 9,5 sek. 
Skok v višino tovariši: 
1. Vuk (Celje) 118 cm; 
2, Kušar Jožko (Celje) 146 cm, 

Naša sila. 
V jasnem jutru vse je oživelo: 
Zarili krampi so se v zemljo, 
lopat stotero zvonko je zapelo, 
da je odmevalo prek polj veselo: 
»Tovariši, na delof D-e-l-o!« 
Napelo mišic se je brez števila, 
v očeh je vzplamtel prečuden s i j . . . 
Vse to je naša nova, mlada sila, 
ki nas je v boju, delu prekalila, 
da smo sedaj mi sami sila! 

(Ta pesem je bila prvič objavljena na 
Stenčasu št. 4 in v Žepčasu 4. čete v II. 
številki.) 

produkcijski stroški industrijskih izdel-
kov. Tako bo kmet koristil sebi, delav-
cu in preko njega zopet sebi. 

Krajevni odbori naj hitreje zbirajo po-
datke v poljedelskih strojih, ki jih je za-
pustil okupator, tako v vaških skupno-
stih kot na zaplenjenih posestvih. Ker 
komisije za agrarno reformo in KUNI 
niso bile upravičene prodajati poljedel-
skih strojev, je treba prijaviti tudi stroje 
s posestev, zaplenjenih po osvoboditvi. 
Izvzeti so edino stroji na državnih po-
sestvih. Komisija bo stroje zbrala in oce-
nila ter do ustanovitve brigad spravila 
v zbiralne postaje. Odškodnina se bo 
priznala le tistim, ki so jih kupili v dobri 
veri brez švabske protekcije. Šmon. 

Miting v Dobju 
Dne 25. avgusta 1946 se je vršil v 

Dobju veliki lmiting, kjer je bilo zbrano 
nad 800 ljudi iz Dob j a in širše okolice. 
Na mitingu je govoril tov. Brilej Jože, 
načelnik političnega oddelka zunanje-
ga ministrstva v Beogradu. Navzočim 
je prikazal veličino in bistvo Osvobodil-
ne fronte, govoril je tudi o naši ljudski 
oblasti, ki je zgrajena na ogromnih 
žrtvah naših narodov. Naglašal je važ-
nost trdne zveze med kmetom, delavcem 
in delovnim inteligentom. V stari Ju-
goslaviji so oni bili dosledno izkoriščeni 
s strani vladajočega režima. Zato je nuj-
no potrebno, da so tesno povezani, ker 
le na ta način bo omogočeno, da se 
utrdijo pridobitve štiriletne borbe in 
zasigura delovnemu ljudstvu boljše živ-
ljenje. 

Govoril je o položaju Jugoslavije v 
odnosu z zunanjim svetom. Danes gle-
dajo na nas vse demokratične sile ce-
lega sveta z izrednim spoštovanjem. 

Dotaknil se je tudi mirovne konfe-
rence v Parizu ter pribil dejstvo, da je 
SZ edina, ki pravično in dosledno za-
stopa interese malih narodov. Omenil 
je tudi proces, ki se vrši v Ljubljani v 
zvezi z generalom Rupnikom in ostalimi 
vojnimi zločinci. Odposlana je bila re-
solucija v kateri so prisotni zahtevali, 
da se te izdajalce najstrožje kaznuje. 

Zahvala 

Okrožni obrtniški ztet v Celju 
V nedeljo, dne 1. septembra 1946 bo v 

, Celju Okrožni obrtniški zlet s sledečim 
j sporedom: 

ob 9 dopoldne zborovanje obrtnikov 
1 celjskega okrožja v dvorani doma OF; 

po zborovanju bo promenadni koncert 
v mestnem parku; 

ob pol 2 popoldne se vrši na Glaziji 
nogometna tekma pekov in dimnikarjev; 

ob 3 popoldne bo gledališka predstava 
»Triglavska bajka« v Metropolu s so-
delovanjem celjskega okrožnega gleda-
lišča; 

po predstavi bo na veseličnem prosto-
ru ob Savinji prosta zabava, trgatev 
grozdja, ples itd. (V primeru slabega 
vremena v vseh prostorih doma OF; 

o mraku bo »Beneška noč« na Savinji. 
Sodelovala bo trboveljska Rudniška 

godba in Štandekarjev orkester. 
Za dobro kapljico in jestvine je po-

skrbljeno. 
Čisti dobiček se bo uporabil za obnovo 

celjskega gledališča. 
Okrožna obrtniška zveza, 

odsek za obnovo. 

LOKAL ZA RESTAVRACIJO 
Okrožni odbor OF Celje oddaja v 
novo opremljenih prostorih Doma 
Osvobodilne fronte (Celjski dom) v 
Celju lokal za restavracijo. Lokal 
je opremljen z vso potrebno opremo. 
Interesenti naj se javijo do 15. 9. 
v pisarni OOOF Celje (Dom OF). 

OOOF Celje 
Opozarjamo še enkrat vse organizacije, 
da so v Domu Osvobodilne fronte na 
r a z p o l a g o prostori za pisarne. 

Uprava Doma 

Vsi, ki so se prijavili za sprejemni iz-
pit v Industrijsko kovinarsko šolo v 
Celju, in izpolnjujejo pogoje sprejema, 
naj se javijo dne 9. septembra ob 9. uri 
v Industrijski kovinarski šoli v Gaber-
ju (Mladinski dom) k sprejemnemu iz-
pitu. 

Oni, ki pa se še žele prijaviti in so 
absolvirali potrebne štiri razrede nižje 
srednje šole, se močajo javiti najkasneje 
do 6. septembra pri personalnemu re-
ferentu Tovarne posode (Westen). S se-
boj je prinesti karakteristiko KLO, ki 
mora vsebovati tudi navedbo o indivi-
dualni poštenosti in vedenju, fotogra-
fijo v formatu za legitimacijo in zdrav-
niško spričevalo o fizični sposobnosti. 

Redni pouk se prične 16. septembra. 

Sindikalna podružnica, zaupniški zbor 
in uprava drž. rudnika Zabukovca se v 
imenu svojcev ponesrečencev in v svo-
jem imenu zahvaljujejo vsem, ki so v 
tako častnem številu spremili žrtve za-
bukovške tragedije na zadnji poti. Zla-
sti se zahvaljujejo Ljudski vladi Slove-
nije (Ministru za delo) za veliko denar-
no podporo, prav tako tudi Glavnemu 
odboru Enotnih sindikatov in strokov-
nim tajništvom za izdatne denarne pod-
pore svojcem ponesrečencev, nadalje 
zveznemu tajništvu Enotnih sindikatov, 
zastopnikom okrožja in okrajev Celje, 
vsem sindikalnim podružnicam in upra-
vam podetij'Sirom Slovenije, številnim 
delegacijam in ogromnim množicam de-
livcev in nameščencev, ki so s prapori, 
godbami in pevskimi zbori sprmeili to-
variše k zadnjemu počivališču ter zasuli 
njihove gomile z vneci in svežim cvet-
jem. 

Zabukovca, 23. avgusta 194(j. 
Sindikalna podružnica, zaupniški 

zbor in uprava drž. rudnika 
Zabukovca 

Državna gimnazija v Celju. 
Izpiti se bodo vršili v sledečem vrst-

nem redu: popravni 2. in 3. septembra, 
privatni 3. in 4. septembra, razredni in 
posebni 5. in 6. septembra, nižji in višji 
tečajni izpiti od 5. do 7. septembra, 
sprejemni izpit za prvi razred 6. in 7. 
septembra. Vpisovanje za prvi razred 
bo 9., za vse ostale razrede pa 10. sep-
tembra. Ravnateljstvo. 

Na državni nižji gimnaziji v Šoštanju 
bodo popravni izpiti 2. septembra. Pri-
vatni izpiti se bodo vršili 3., 4., 5. in 6. 
septembra. Nižji tečajni izpit in spre-
jemni izpiti bodo 7. septembra. Vpiso-
vanje v vse razrede bo 9. septembra. 
Redni pouk se bo začel v ponedeljek, 
dne 16. septembra. Dopolnilni izpiti za 
tov. Srebotnik in Zupančič bodo 3. sep-
tembra. Podrobnosti so objavljene v šol-
ski veži. 

Naknadno vpisovanje novincev na vseh 
štirih osnovnih šolah v Celju se bo vršilo 
v obeh šolskih poslopjih dne 2. in 3. 
septembra 1946. Starši se naprošajo, da 
zanesljivo vpišejo svoje otroke v šolo 
zaradi pravočasne razvrstitve učencev 
v oddelke in zaradi rednega pričetka 
pouka. Upraviteljstva osnovnih šol. 

CENE SADJA IN POVRTNINE 
na mestnem trgu se ravnajo po principu 
svobodne ponudbe in povpraševanju. 
Trg je stalno prav dobro založen. Na 
razpolago je raznovrstno blago po raz-
nih cenah. Regulator cen pa ni edino 
drž. trg. podjetje »Sadje« in pa poslo-
valnica »Naproze«, temveč v še večji 
meri potrošnik sam. Gospodinje naj si 
pred nakupom ogledajo razstavljeno 
blago in kupijo od tistega prodajalca, 
ki ceneje prodaja. Na ta način bodo tu-
di oni pridelovalci, ki ponujajo blago po 
dražjih cenah, morali popustiti pri ceni. 

Iz Gospodarskega odseka MLO 
Celje-mesto 

Poziv glede trgovine Stermecki v likv. 
Veliko inventarja in strojev se je raz-
neslo na vse strani. Podjetje se sedaj 
likvidira. Zato se vsi pozivajo, ki imajo 
kar koli iz tega podjetja v svoji posesti, 
da to nemudoma javijo z natančnim po-
pisom predmetov likvidatorjema: dr. Jo-
žetu Bavdku, MLO Celje, soba št. 115 ali 
pa Francetu Stojanu, upravniku »Na-
Ma«, Stanetova ulica. Vsako prikrivanje 
bo imelo zakonite posledice. 

Razstava tiska 
v okviru »TISKARSKEGA DNE« 
bo odprta od 5. - 12. oktobra 1946 
in bo prikazala razvoj tiskarske 
iznajdbe, njen tehnični ustroj in 
pomen v današnjem kulturnem 
življenju. 
Prikaz tiska za časa osvobodilne 
borbe bo posebno zanimiv. 



K izdaji knjižice 
v 

„Živalske nalezljive bolezni 
Ogromna je škoda, ki jo povzročajo 

živalske nalezljive bolezni leto za letom 
našim živinorejcem in s tem tudi naše-
mu skupnemu premoženju. 

Da bi načrtno in smotrno pristopili k 
zajezitvi teh ogromnih izgub, je treba 
poleg zadostnega števila strokovnega 
kadra dvigniti strokovno-kulturno ra-
ven naše vasi, našega živinorejca. 

Kolikor mogoče popolno saniranje na-
še živinoreje in uspešnejše zatiranje 
nalezljivih bolezni si je Aemogoče za-
misliti brez intenzivnega sodelovanja 
naših strokovno poučenih živinorejcev. 

Z namenom seznaniti naše živinorejce 
z glavnimi nalezljivimi boleznimi, je iz-
šla v izdaji »Kmečkega glasu« knjižica 
»Živalske nalezljive bolezni in njih za-
tiranje«.« 

Avtor vet. Štefančič je spretno raz-
delil na skromnih 26 straneh tvarino 
na: Pojem in bistvo nalezljivih bolezni, 
splošne veterinarske varstvene mere 
(živinski potni listi, veterinarski nadzor 
na sejmih, nadzor nad klanjem živine 
in pregled mesa, odstranjevanje žival-
skih trupel in odpadkov, dolžnost prija-
ve, razkuževanje in cepljenje), opis bo -

lezni pri posameznih vrstah živali in 
končno na izvleček iz zakona o zatira-
nju živalskih kužnih bolezni. 

Avtor je odlično prikazal nalezljive 
bolezni, ki so najbolj važne in ki po-
vzročajo največ škode, posebno pozor-
nost je posvetil vzroku, znakom in o -
brambi pred kužnimi boleznimi ter jih 
seznanil z vsemi ukrepi oblasti in vete-
rinarsko-varstvenimi merami, ki jih 
mora vsak živinorejec poznati. Pri 
zdravljenju navaja samo to, kar živino-
rejec brez škode lahko napravi sam, ne-
izključujoč pri tem živinozdravniško 
pomoč. Nekatere slike dobro izpopolnju-
jejo in olajšajo razumevanje. 

Knjižica bo dragocen pripomoček tudi 
našim krajevnim LO, katerih dolžnost 
je javiti višjim oblastem kužno bolezen, 
ki jo je po zakonu obvezno javljati. Slu-
žila bo organom NM pri kontroli nad 
izvajanjem vet. varnostnih ukrepov. 

Prepričani smo, da bo knjižica sigur-
no dosegla svoj namen, nizka cena bo 
omogočila nabavo knjižice vsakomur, 
tako da naj ne bo živinorejca, ki si knji-
žice ne bi nabavil. 

Veterinar dr. Kovač 

Pazimo na kaparja San Jose! 
Vsak sadjar je že čul o tem nevarnem 

škodljivcu našega sadnega drevja. Gor-
je onemu sadovnjaku, kjer bi se ta ne-
pridiprav pojavil. Poznano je, da isti 
napada vse vrste sadnega drevja in tu-
di razno grmičevje. Tudi je znano, da 
je ta sadjarski sovražnik že blizu nas 
(okolica Maribora) in nič čudnega ne 
bo, ako se nekega lepega dne pojavi 
tudi pri nas. Zato, sadjarji, bodite bud-
ni in dobro odprite oči ter svoje sadno 
drevje večkrat preglejte in če na njem 
opazite sumljive sive pike, ki so obdane 
z rdečimi obročki in če je tudi les pod 
temi obročki rdeč, bo to skoraj gotovo 
kapar San Jose. Zdaj, ko spravljate sa-
dje, preglejte tudi njega in če najdete 
na plodu sumljive rdeče obročke, kjer 
so na sredi sive pikice-kaparji in če ta 
pikica odpade, obroček pa ostane, je to 
že sumljivi pojav, da je plod okužen po 
kaparju. Podroben opis tega škodljivca 
je že vsak sadjar, ki je res sadjar in se 
zanima za to lepo panogo, čital v svo-
jem glasilu »Sadjar in vrtnar« in ga za-
radi tega ne bomo tu zopet podrobno 
opisovali. Ponovimo samo toliko, da se 
ta škodljivec zelo naglo množi, tako da 
samice izležejo v petih, šestih tednih 
300 do 400 izredno majhnih gibljivih 
ličink rumene barve, ki se razlezejo po 
drevju in sesajo rastlinske sokove. Pri 

nas ima on tri rodove in gre zaradi tega 
iz ene same samice potomstvo v mili-
jone in torej ni čudno, da lahko tako 
močna vojska kmalu in to v dveh do 
treh letih uniči drevo, na katerem se je 
vgnezdila. Kaparja pa ne raznašajo sa-
mo razne živali (ptice, veverice, razne 
žuželke) veter itd. nego tudi razni l ju-
dje posebno sedaj, ko se vrši promet s 
sadjem in tako ni nemogoče, da se ta 
sovražnik, ki ga zaenkrat na veliko na-
šo srečo pri nas še ni bilo opaziti, za-
nese tudi k nam. Sicer vrše oblastva 
kontrolo nad prometom sadja, ni pa 
mogoče to delati povsod, posebno pri 
onih, ki sadje prenašajo v košarah in 
nahrbtnikih in je zaradi tega dolžnost 
vsakega, ki opazi, posebno na mestnem 
trgu, sadje z zgoraj opisanimi znaki, da 
prijavi tak primer okrajnemu kmetij-
skemu referentu okraja Celje-mesto ali 
Celje-okolica, ki bo podvzel potrebne 
korake, da se ta sadjarski sovražnik za-
fre. V vsakem takem primeru pa naj 
oseba, ki je prijavila primer, prinese s 
seboj tudi sumljivi vzorec, a obenem se 
naj informira, odkod sadje izvira, da se 
lahko, ako je res kapar — isti najde. 
Sadjarji iz dežele pa javite vsak tak 
sumljiv primer svojemu krajevnemu 
ljudskemu odboru, ki bo stvar javil na 
merodajno mesto. 

Hmelj—upanje in skrb Savinjčanov 
Prvi pričetki savinjskega hmeljarstva 

segajo v leto 1854, toda šele leta 1872̂  se 
je pričelo z intenzivnejšim in načrtnejšim 
gojenjem hmelja, ko se je poleg poznane-
ga virtenberškega hmelja pričel gojiti 
angleški golding, ki se je aklimatiziral v 
sedajni prvovrstni »savinjski golding«. 

Že leta 1880 so napredni savinjski 
hmeljarji ustanovili »Južnoštajersko hme-
ljarsko društvo« v Žalcu, ki je hmeljarje 
strokovno usposabljalo in jim dajalo na-
svete v produkciji in prodaji. 

Na pobudo hmeljarskega društva je 
bila leta 1902 ustanovljena »Hmeljarna, 
r. z. z o. z.« v Žalcu, ki je bila ogromnega 
pomena za razvoj našega hmeljarstva. 
Naš savinjski hmelj je od tedaj prihajal 
na trg že strokovnjaško konserviran in 
ovit, kot to zahteva svetovna trgovina. 

Leta 1908 je bila ustanovljena »Javna 
oznamenovalnica za hmelj«, kjer se je 
hmelj oznamkoval in pošiljal na trg pod 
znamko »Južnoštajersko Savinjska doli-

Poleg tega sta Hmeljarsko društvo in 
Hmeljarna stalno pošiljala na vse sve-
tovne razstave vzorce našega hmelja, 
izdajala propagandne brošure, pošiljala 
raznim pivovarnam večje brezplačne 
vzorce in na ta način vsepovsod propa-
girala in dvigala sloves našega hmelja. 

Vse to delo je zavrla svetovna vojna 
v letih 1914—18. Nasadi so bil reducira-
ni na približno 600 ha od prejšnjih 1800 
ha. Ker pa takoj po vojni hmeljske cene 
niso ustrezale, se je obnova polagoma 
dvigala in je dosegla nekako v letu 1926 
predvojno stanje hmeljišč. Zaradi visokih 
cen v nekaterih letih se je površina 
hmeljskih nasadov zvišala, tako da smo 
imeli leta 1929 največjo hmeljsko povr-
šino okrog 2900 ha, največji donos, to je 
3300 ton, največji povprečni donos po 
hektarju, to je 1146 kg, toda tudi najnižje 
cene, poleg teh pa je ostalo več kot eno 
tretjino hmelja neprodanega. 

Tako za zvečanje kakor zmanjšanje 
površine hmeljišč so igrale glavno vlogo 

prodajne cene. Če so cene rasle, je rasla 
površina hmeljišč, v nasprodnem primeru 
pa padala. 

Ker je naš hmelj v pretežni večini 
95% do 98% izvozna roba, se cene na-
šemu hmelju vedno ravnajo po cenah 
na svetovnem trgu, te pa zopet po sve-
tovnem pridelku in porabi hmelja. 

Naš hmeljar je sicer znal dobro obde-
lati in pridelati kvaliteten hmelj, ni pa 
bil nikdar siguren, kakšno plačilo bo 
prejel za ta svoj trud. Da se je vsaj malo 
orientiral, je poslal iz svojega Hmeljar-
skega društva vsako leto na ogled v 
giavne produkcijske centre, to je Češko 
in Nemčijo nekaj svojih ljudi. Hmeljar-
sko društvo je bilo v pismenih in brzojav-
nih stikih z ostalimi produkcijskimi cen-
tri, od koder je prejemalo in kamor je 
pošiljalo poročila o stanju hmeljišč in 
.cenah, po katerih se je bilo mogoče 
vsaj delno ravnati pri prodaji. 

Kakor je iz navedenega razvidno, je 
prodaja hmelja zelo kočljiva zadeva, po-
sebno še, ker je vse te težave spretno 
izkoriščeval velik del inozemskih in do-
mačih hmeljskih kupcev in prekupcev. 
Danes, ko je naš hmeljar organiziran v 
»Hmeljarski zadrugi«, je izkoriščevanje 
nemogoče, ker je samo eden prodajalec, 
enotna zadruga, namesto prejšnjih 4000 
hmeljarjev. Hmelj se proda onemu kup-
cu, ki z odobritvijo Ministrstva za zu-
nanjo trgovino največ nudi za njega. 
Vsak hmeljar pa prejme enako ceno v 
pravilnem sorazmerju med I., II., III. in 
IV. vrsto. 

Pred vojno so znašali pridelovalni 
stroški v normalnh letih 24 do 28 din za 
1 kg, po vojni so se približno trikratno 
povečali. V letu 1945 pa so bili izredno 
visoki zaradi katastrofalno nizkega pri-
delka ter so znašali okrog 183 din za 
1 kg. S splošnim znižanjem cen in smotr-
nim pridelovanjem bo možno prideloval-
ne stroške vsaj delno znižati. Je pa hmelj 
rastlina, kjer se doslej človeška sila ni 
dala v tolikšni meri nadomestiti s stroj-
no, kot na primer pri žitu. 1 ha hmeljišča 
zaposli 20 do 25 krat več ljudi kot žito. 
Savinjska dolina je zelo gosto naseljena 
ter prevladujejo mali in srednji posestni-
ki, teh je 5000 do 5500. Če računamo 4 
do 5 članov na družino, živi neposredno 
od hmelja 20.000 do 25.000 ljudi. 

Vrednost v bivši Jugoslaviji od 1918. 
do 1940. leta iz Slovenije izvoženega 
hmelja je znašala 1.5 milijarde dinarjev. 
Po osvoboditvi je bilo izvoženega blizu 
6.000 met. stotov letnika 1944 in je zna-
šala njegova vrednost blizu 50,000.000 
dinarjev. Ko bodo hmeljišča obnovljena 

na predvojno višino in če bodo ostale 
sedanje cene, bi nam vrgel izkupiček za 
hmelj približno 300,000.000 diin letno. 
Ako bi pa sejali na isti površini pšenico, 
bi znašal izkupiček okoli 20,000.000 din. 
Seveda pa ne smemo pri vsem tem po-
zabiti, da so potrebne ravno za hmelj 
dolgoletne investicije. Samo v sušilnicah 
in ostalem hmeljarskem orodju je investi-
ranega, upoštevajoč hmeljevke, katerih 
cena znaša okoli 18 din in jih je treba 
približno 5000 za 1 ha, preko pol mili-
jarde dinarjev. Zato je lahko samo izku-
šen savinjski hmeljar vzdržal vse hmelj-
ske krize, ki so se pojavljale; v bivši 
Jugoslaviji. 

Če se ozremo na predvojno produkcijo 
in upoštevamo vso škodo, kate:ro je po-
vzročil okupator slovenskemu hmeljar-
stvu, pridemo do ogromne številke 1,5 
milijarde dinarjev. Samo za nabavo hme-
Ijevk po predvojnem stanju bo potrebno 
po sedanji ceni blizu 200,000.000 din, ne 
oziraje se na stroške, ki nastanejo s pri-
pravo hmeljišča, to je z rigolanjem, raz-
količenjem, sajenjem in drugimi deli. 

Zaradi ogromnih investicj bo možno 
hmeljarstvo le polagoma obnavljati. Za 
leto 1946 je predvidena obnovitev okoli 
50 ha. Če bodo v jeseni cene primerne, 
bo povečanje doseglo prihodnje leto 1000 
ha. Višina pridelka se v jeseni ne bo 
bistveno povečala, ker šele dlrugoletni 
nasadi dajo tričetrtinski donois, tretje-
letni pa polni. Za obnovo manjka tudi 
primerno krepkih sadik. Zadruga je že 
pričela naš »Savinjski golding« selekcio-
nirati in s tem izboljševati kvaliteto in 
donos našega hmelja. 

Ker se prav pri sušenju in vskladišče-
nju precej hmelja pokvari, namerava 
Hmeljarska zadruga postopno postaviti 
v vsakem kraju našega hmeljskega oko-
liša veliko sodobno hmeljsko sušilnico, 
kjer se bo hmelj prevzemal v surovem 
stanju, skupno strokovnjaško sušil, sor-
tiral in vskladiščil. Že letos deluje prva 
skupna sušilnica na Vranskem. Na ta 
način se bodo stroški sušenja zmanjšali, 
hmeljarjem bo prihranjeno mnoigo truda, 
kvaliteta in barva pridelka pa se bosta 
izboljšali. 

Ravno tako je v načrtu skupno škrop-
ljenje z modernimi samoprevoznimi mo-
tornimi škropilnicami, ki bodo škroplje-
nje hmelja zelo olajšale in ; pocenile. 
Splošen načrt pa je, da se z nowodobnimi 
pripomočki čim bolj poceni pirodukcija 
in olajša težko delo, katero v največji 
meri terja prav hmeljarstvo. Da pa bomo 
to dosegli, nam je porok naša ljudska 
oblast, ki vsestransko podpira težnje 
delovnega ljudstva. 

Državna srednja in nižja 
gospodarska šola v Celju 
V prvi razred srednje gospodarske 

šole se sprejemajo učenci in učenke, ki 
so dovršili nižjo srednjo šolo z nižjim 
tečajnim izpitom in uspešno položili 
sprejemni izpit iz slovenščine in mate-
matike. V nižjo gospodarsko šolo pa se 
sprejemajo učenci in učenke, ki so do-
vršili nižjo srednjo šolo z nižjim tečaj-
nim izpitom. Prošnje za sprejemni izpit 
za vstop v prvi razred srednje gospo-
darske šole, kolekovane z 10 din in 
opremljene s krstnim listom, zadnjim 
šolskim spričevalom in karakteristiko 
pri onih učencih, ki lani niso obiskovali 
šole, sprejema ravnateljstvo 2. in 3. 
septembra 1946 od 8. do 11. ure. Spre-
jemni izpiti se bodo vršili 4. in 5. sep-
tembra ob 8. uri. 

Popravni in razredni izpiti za vse 
razrede srednje gospodarske šole in za 
nižjo gospodarsko šolo bodo 2. in 3. sep-
tembra 1946, vsakokrat ob 8. uri. Proš-
nje za popravne izpite, kolekovane z 10 
din, je oddati pri ravnateljstvu najpoz-
neje do 31. avgusta 1946. 

Vpisovanje za šolsko leto 1946-47 bo 
za vse razrede srednje in nižjo gospo-
darsko šolo 9., 10. in 11. septembra 1946 
od 8. do 11. ure. 

Državna gospodarska :šola za 
vajence trgovinskih podjetij 

v Celju 
Popravni in razredni izpiti za vse 

razrede bodo 2. septembra pismeni, 3. 
septembra ustmeni, vsakokrat ob 14. 
uri. Zaključni izpit v septemberskem 
roku bo 9., 10. in 11. pismeni, 14. sep-
tembra pa ustmeni, vsakokrat ob 14. 
uri. 

Vpisovanje za šolsko leto l!946-47 se 
bo vršilo za vse razrede 9., 110. in 11. 
septembra do 15. do 18. ure. K vpisu 
je prinesti rojstni list, učno pogodbo in 
zadnje šolsko spričevalo. 

Šolo so obvezni obiskovati vsi vajen-
ci državnih, zadružnih in zasebnih tr-
govinskih podjetij. 

Državna gospodarska šola za 
vajence gostinskih podjetij 

v Celju 
Vpisovanje za šolsko leto 1946-47 b o 

za vse razrede 9., 10. in 11. septembra 
1946 od 15. do 18. ure. 

Šolo so obvezni obiskovati vsi vajenci 
gostinske in slaščičarske stroke držav-
nih, zadružnih in zasebnih podjetij. 



Pred nami je kongres 
L j u d s k e p r o s v e t e 

Ljudska prosveta je po osvoboditvi 
doživela močan razmah. Kot na gospo-
darskem, tako se je tudi na kulturno-
prosvetnem polju vršilo tekmovanje, ki 
je prineslo novih uspehov. Takoj po 
osvoboditvi so se pričeli ustanavljati pri 
množičnih organizacijah kulturno-pro-
svetni odseki. Iniciativa teh kulturno-
prosvetnih odsekov je rasla iz dneva v 
dan in raslo je število kulturno-prosvet-
nih skupin. Številne prireditve so se 

-še kot še nikoli. S tem, da se je v 
okviru množičnih organizacij dvigalo 
ljudsko-prosvetno delovanje, pa po dru-
gi strani ni bilo opaziti vzporednega 
razvoja z našo politično-družbeno struk-
turo. Prireditve, ki jih imamo priliko 
videti, vsebinsko predstavljajo samo na-
daljevanje prireditev iz stare Jugosla-
vije. V njih ni videti tistega razmaha, 
ki smo ga dosegli v političnem in gospo-
darskem razvoju. Voditelji kulturno-
prosvetnih skupin preveč šablonsko po-
snemajo programe, ki so bili nekoč v 
rokah privilegiranih meščanskih slojev. 
Po drugi strani pa se oddaljujejo od na-
ših množičnih organizacij in s tem iz-

gubljajo iz vidika perspektivo nove pro-
svetne politike. 

Pred nami so okrajna in okrožna 
predkongresna tekmovanja ter kongres 
Ljudske prosvete v Ljubljani. Naše kul-
turno-prosvetne organizacije bodo tedaj 
pokazale svoje rezultate, ki so jih do-
segle po enem letu osvoboditve. Pa ne 
samo kulturno-prosvetne organizacije! 
Tekmovanje je stvar vseh naših mno-
žičnih organizacij in predvsem njih 
dolžnost. 

V okraju Celje-mesto bo tekmovalo 13 
gledaliških skupin, 6 pevskih zborov in 
2 godbi. Prav tako so na sporedu lite-
rarni večeri, razstave, diagramski pri-
kazi o delovanju knjižnic itd. Uspeh 
številnih prireditev sploh pa bo zago-
tovljen, če se bodo množične organiza-
cije zavedale važnosti tekmovanja, če 
bodo znale pravilno povezati kulturno-
prosvetne skupine in jih voditi. Naj ne 
bodo kulturne prireditve samo lov za 
dobičkom, temveč prireditve, ki bodo 
ljudstvu nudile kulturni užitek in ga 
vzgajale. 

Risto Gajšek 

Socialni fond OF 
V bližnjih dneh pričenja dejstvovanje 

uprav socialnega fonda OF, o katerem 
smo že predčasno pisali v našem listu. 
Zaradi objasnitve bistva te ustanove je 
potrebno, da ponovno prikažemo ljud-
skim množicam, zlasti pa novo ustanov-
ljenim upravam socialnega fonda pri 
krajevnih odborih način in delokrog 
istega. 

Posledice štiriletnega pustošenja in 
divjanja okupatorja z ene, ter herojska 
borba našega ljudstva z druge strani, 
sta pustila težke posledice v najširših 
ljudskih množicah. Vprašanje invalidov, 
vdov padlih borcev ter ostalih žrtev fa-

šističnega terorja je urejeno z državnim 
budžetom. Le vprašanje po vojni zane-
marjenih otrok, onemoglih starcev in 
posledice demoralizacije po okupatorju, 
kakor beračenje, razne bolezni ter pi-
jančevanje so pereča vprašanja naše 
ljudske oblasti. 

Vseh potreb socialnega skrbstva, ki 
so ogromne, organi ljudske oblasti ne 
morejo reševati, nego so dolžne široke 
množice same, da rešujejo tisočera drob-
na vprašanja na polju socialnega skrb-
stva, ki se dnevno pojavljajo v mestu, 
vasi, tovarni, povsod. OF je prevzela 
iniciativo v svoje roke, da dokončno re-

fkskuiiutß 
SLOVENSKA LIGA 

V nedeljo 25. avgusta se je začelo tek-
movanje za slovensko federalno prven-
stvo v nogometu. V tem prvenstvu igra-
j o iz našega okrožja tri nogometna dru-
štva: FD Rudar iz Trbovelj ter FD Ce-
lje in FD Olimp iz Celja. Prvo kolo je 
dalo naslednje izide: 

V CELJU: 
FD Celje : FD Krim (Ljubljana) 3 : 3 

Na Glaziji se je v nedeljo 25. avgusta 
popoldne vršila prva tekma za »Sloven-
sko ligo« med domačim FD Celjem in 
ljubljanskim FD Krimom. V prvem pol-
času se domačini niso mogli prav znajti 
ter se je tako končal 3 :1 za goste. Slika 
se je pa v drugem polčasu dokaj spre-
menila v korist FD Celja. S povezavo 
svojih vrst in z lepo in pa tudi požrtvo-
valno igro je domačemu napadu uspelo 
doseči najprej eden zgoditek in v zad-
njih sekundah še enega. Neodločen izid 
je več kot zaslužen in se imajo gostje 
zahvaliti samo sreči, do so odnesli iz 
Celja eno točko. 

V MARIBORU: 
FD Rudar (Trbovlje) : FD Železničar 3:1 

Gotovo ni nihče pričakoval, da bo 
najresnejši kandidat za federalnega pr-
vaka izgubil že v prvem kolu srečanja 
na lastnih tleh proti moštvu, na kate-
rega ni nihče polagal važnosti, da bi 
utegnilo igrati važnejšo vlogo. Toda 
zmaga je popolnoma zaslužena, kajti 
vrli »Rudarji« so prekašali domačine 
tako v tehničnem, še bolj pa v pogledu 
požrtvovalnosti. Doseženi uspeh naj jim 
bo spodbuda k nadaljnemu delu in ur-
jenju. 

V LJUBLJANI: 
FD Borec (Ljublj.) : FD Olimp (Celje) 

1 : 0 
Celjski FD Olimp je svojo prvo tekmo 

v »Slovenski ligi« odigral v Ljubljani 
proti ondotnemu FD Borcu. Za tekmo 
ni vladalo posebno zanimanje. Celjani 
so topot nudili dokaj boljšo igro, kot pa 
pri zadnji igri v Ljubljani. Vendar so 
Ljubljančani odnesli dve točki. Dobljeni 
zgoditek je bil bolj zadeva Olimpove 
obrambe kot pa zmožnost napada FD 
Borca. Precej pa je škodoval regular-
nemu poteku igre popolnoma nezmožni 
sodnik, ki je goste bolj oškodoval s svo-
jimi, često nejasnimi odločitvami kot 
pa domačine. Neodločeni izid ali zmaga 
z enim zgoditkom prednosti bi bolj od-
govarjal poteku igre. 

FIZKULTURNI NASTOP OB PRILIKI 
PLENUMA KOVINARJEV 

Ob priliki plenuma kovinarjev se je 
na stadionu FD Olimpa, katerega so 
prireditelji za to svečanost še posebno 
okrasili, zelo uspel fizkulturni nastop. 
Pred začetkom nastopa je okrožni se-
kretar Popit ob navzočnosti ministra za 
industrijo tov. Leskoška in ob navzoč-
nosti delegatov kovinarjev iz vse Jugo-
slavije predal prometu cesto, ki so jo s 
prostovoljnim delom zgradili kovinarji 
in fizkulturniki FD Olimpa. Na to se je 
pa na samem stadionu vršilo odkritje 
oprsij generalisima Stalina in maršala 
Tita. Ob tej priliki je imel predsednik 
Okrožinega ILO tovariš Hribar kratek 
nagovor na zbrane fizkulturnike. 

Nastop, ki je imel namen prikazati 
/.igatom in nad dvatisočim gledal-

cem delo na polju fizkulture med na-
šim delavstvom, se je pričel s tekom 
na 80 metrov preko ovir za ženske. V 
zelo dobrem času 14,1 sek. je zmagala 

ši pereče socialno vprašanje, ki so ga 
takoj po osvoboditvi vsak po svoje, tako 
ministrstvo za socialno skrbstvo, ljud-
sko zdravje, prosveto in RKS reševali. 
Posledice tega neurejenega delovanja in 
neskladne iniciative je rodilo nevzdržno 
dejstvo, da smo imeli širom republike 
istočasno na stotine velikih in malih 
»najpotrebnejših« zbirk za socialne usta-
nove, v katere ni imela niti oblast, niti 
politično gibanje, še manj pa ljudstvo, 
ki je vse to plačevalo, nikakega vpogle-
da, kdo zbira, kam gre nabrani denar in 
koliko sredstev žrtvuje naše ljudstvo za 
svoj socialni dvig. 

Razen kaosa, ki je nastal zaradi take-
ga neorganiziranega reševanja socialne-
ga skrbstva od različnih strani in ki bi 
znal zaradi nastalega razumljivega ne-
zadovoljstva zmanjšati zaupanje širokih 
ljudskih množic do svoje oblasti in v 
Osvobodilno fronto in s tem upropastiti 
socialno skrbstvo samo, se je pojavila 
še ena slaba stran. Doslej je ljudstvo so-
delovalo več ali manj samo z denarnimi 
in blagovnimi prispevki, ni se pa poglo-
bilo v bistvo socialnega vprašanja. Zato 
so bile tudi podpore, ki so jih prejemali 
posamezniki, dasiravno so šle v težke 
milijone, kakor kaplja v morje. Zalegle 
so samo za kratko dobo, ne da bi se 
splošno socialno stanje vsaj v najmanj-
šem spremenilo. Po enoletnem takem 
reševanju socialnega vprašanja je po-
stalo jasno, da moramo preiti odločno k 
nadaljnji stopnji, to je k organizirane-
mu, načrtnemu delu, ki bo opravičevalo 
težke dajatve za socialno skrbstvo s 
trajnim uspehom, to je s temeljno so-
cialno prevzgojo vsakega posameznega 
človeka. To pa je dosegljivo samo tako, 
da prevzame nabiranje in razdeljevanje 
sredstev za socialno skrbstvo Osvobodil-
na fronta z njenimi množičnimi organi-
zacijami, kar je v ostalem ena izmed 
njenih važnih nalog. 

Izvršni odbor OF je razpravljal o tem 
vprašanju in ga rešil s tem, da je osno-
val Socialni fond OF, izdal Statut o 
socialnem fondu OF in imenoval sku-

članica FD Olimpa Gradišerjeva pred 
Knezovo. Po teku na 100 metrov za 
moške, ki ga je s časom 11,7 sek. odločil 
Olimpovec Stavbe v svojo korist, so 
prikorakali na telovadišče pionirji FD 
Olimpa. Težke vaje so izvajali lepo in 
skladno. Član FD Olimpa Mirko Polut-
nik je po težki borbi zmagal pri teku na 
1500 metrov v najboljšem času po osvo-
boditvi v Sloveniji 4:16,6 min., pred 
društvenim tovarišem Grabarjem. Pre-
skoki mladincev FD Olimpa so navdu-
šili gledalce, lahkoatletski prikazi pa so 
jih v par minutah seznanili z najvaž-
nejšimi panogami. Marija Zamuda je v 
solo teku na 800 m dosegla čas, ki je 
znatno boljši od obstoječega državnega 
rekorda. Člani na drogu in članice na 
dvovišinski bradlji so dokazali, da gre-
mo tudi v tej fizkulturni panogi bolj-
šim časom naproti. Osem štafet vajen-
cev celjskih tovarn se je vrglo v borbo 
za zmago v štafeti 400X300X200X100. 
Zmagala je štafeta Mohorjeve tiskarne 
pred štafeto Tovarne emajlirane posode. 
Mladinke FD Olimpa so gledalcem po-
kazale dovršene sestavljene in izvajane 
vaje na visoki gredi. Preskoki preko 
konja, ki so jih skupno izvajali mladinci 
in mladinke FD Olimpa, so znova želi 
veliko odobravanja gledalcev, štafeta 
4X60 metrov za ženske jih je dvignila 
s sedežev, da so z živahnim navijanjem 
bodrili tekmovalke dveh Olimpovih šta-
fet, od katerih je zmagovalna dosegla 
nov jugoslovanski rekord v času 32,8 
sek. 

Dobro organiziran nastop, zanimanje, 
ki ga je kazalo zanj številno občinstvo, 
predvsem pa uspehi, katere so na njem 
dosegli fizkulturniki FD Olimpa, ki po 
večini izhajajo iz delavskih vrst, so zgo-
voren dokaz, da si je novo fizkulturno 
gibanje že dodobra utrlo pot med de-
lavstvo naših tovarn. 

Prostovoljna gasilska četa Gaberje 

vabi za nedeljo 1. IX. 
ob15. uri popoldne na 

a&silsk& kühßditw 
ki se vrši na dvorišču 
gasil, doma vGaberju 

S pristnim štajerskim v inom 
in jestvinami preskrbljeno 

paj z drugimi organi »Upravo socialne-
ga fonda pri IOOF«. Z osnovanjem So-
cialnega fonda OF ter z Uredbo vlade 
LRS o ureditvi nabiranja prostovoljnih 
prispevkov bodo odpravljene vse zgo-
raj navedene pomanjkljivosti. Z imeno-
vanjem »Uprave socialnega fonda pri 
IOOF«, s prvimi praktičnimi ukrepi te 
uprave ter s Poslovnikom uprave soci-
alnega fonda so podani temelji za enot-
no in načrtno urejevanje socialnih da-
jatev. Iz javnega življenja bo na tem 
polju izginil nered, množično socialno 
reševanje bo privzgojilo socialni čut 
vsakemu posamezniku. 

Uprava socialnega fonda pri IOOF je 
založila enotne nabiralne bloke z zneski 
po 5, 10, 50 in 100 dinarjev, različne bar-
ve in založila enotne nabiralne pole za 
enoten čekovni račun. Krajevne uprave 
socialnega fonda naj takoj po prejemu 
blokov organizirajo širokopotezno ak-
cijo za pridobivanje rednih podpornikov 
oziroma članov socialnega fonda OF. 
Naj ne bo Slovenca in Slovenke, ki bi 
ne bil redni član vsaj z najmanjšim me-
sečnim prispevkom din 5.—. Od rednega 
plačevanja najmanjšega zneska naj ne 
izostanejo niti člani patronatov, niti pi-
onirji, niti JA. 

Z navedenimi ukrepi bomo zmanjšali 
število nabiralnih akcij na najpotreb-
nejše in uvedena bo popolna kontrola 
dajatev. Na vsem ozemlju Slovenije bo-
do dovolejne samo tiste soc. nabiralne 
akcije, ki jih bo dovolila ljudska oblast 
in pa višje uprave socialnega fonda OF. 
Zato opozarjamo vse Slovence, naj od-* 
slej odklonijo vsakega nabiralca, ki bi 
nabiral socialne prispevke brez enotnih 
blokov in pol, izdanih po Upravi soci-
alnega fonda pri IOOF. 

Opozarjamo vse odbore OF ter mno-
žične organizacije, da imajo uprave 
socialnega fonda nalogo, koordinirati 
delo, ga pravilno usmerjati v vsej Slo-
veniji nimajo in ne morejo pa prevzeti 
izvajanje socialnih akcij, ki ostane tudi 
odslej naloga vseh pripadnikov OF, pr-
venstveno odborov OF in množičnih 
organizacij. V konkretnem primeru bo 
vsak organ, ki bo hotel vpeljati kako 
socialno akcijo, zaprosil za dovoljenje 
organ ljudske oblasti in pristojno višjo 
upravo socialnega fonda. Ko bo imel 
tako dovoljenje in pristanek, bo uprava 
socialnega fonda sklicala širši sestanek 
vseh množičnih organizacij, na katerem 
bodo podrobno razdeljene naloge in 
delo, ki ga bo uprava fonda le vodila. 

S tako ureditvijo nabiranja, uprav-
ljanja in razdeljevanja socialnih sred-
stev iz prostovoljnih dajatev bo najbolj 
hitro, najbolj učinkovito rešeno to vpra-
šanje. Na ta način bomo dosegli pri vzgo-
jo socialnega čuta in pritegnili k delu 
najširše plasti. Socialna skrb more biti 
le stvar ljudstva samega. Samo kadar 
vodi socialno skrbstvo ljudstvo samo, ga 
rešuje v svoj prid, ga rešuje korenito in 
dokončno. 

Z ustanovitvijo socialnega fonda OF 
ter s postavitvijo uprav socialnega fon-
da bo storjen nadaljnji korak v odprav-
ljanju materialnih in moralnih posledic 
okupacije, nadaljnji korak v obnovi in 
dvigu materialnih in moralnih osnov za 
napredek, srečo in blagostanje delovne-
ga ljudstva. 



Dežurna služba zdravnikov 
za zavarovance FZSZ pri filiali v Celju 

1. 9. 1946: Dr. Stare France, 
Celje, Ipavčeva 10 (bolnica) 

Dežurna služba se prične ob sobotah, 
oziroma ob dnevu pred praznikom ob 
12. uri in traja do ponedeljka, oziroma 
do dneva po prazniku do 8. ure zjutraj. 

Zdravstveno vodstvo. 

EC/ON J A U N I K 
S L I K A R I N P L E S K A R 
Celje, Na okopih številka £5 

prevzame vsa v stroko spadajoča dela 

Viktor Godnik 
U B A R 

C E L J E 
S t a n e t o v a u l i c a S 

Marija Borovič 
trgovina š i v a l n i h s t r o j e v in k o l e s 

C E L J E , Miklošičeva ulica 2 

Odvetniško pisarno je odprl 

DE ANTON OQRIZEK 
V C E L J U , S T A N E T O V A 20/11 

n a s p r o t i g o s t i l n e pri Je lenu 

KLINAR MILOŠ 
splošno ključavničarstvo in izdelovanje 

vseh vrst štedilnikov 
C E L J E , M a r i b o r s k a c e s t a 13 

Telefon 227 
1—2 

Kari Loibner 
D E L I K A T E S E - S P E C E R I J A 

C E L J E 

Cenjenim strankam se priporoča 

Ivan Orozim 
m e s a r i n k l o b a s i č a r 

C E L J E , Tomšičev trg 10 

8 • SEPTEMBRA 
BO PRED KOLODVOROM V CELJU V E L I K A T O M B O L A 
DOBITKI: SPALNICA, DVE KUHINJSKI OPRAVI, 4000 KOMADOV 
OPEKE ALI 5000 DIN, KOLO, DIVAN, ITD. 

ISTI DAN ZVEČER BO V DOMU OSVOBODILNE FRONTE VELIKA 
VESELICA S SRECOLOVOM! 

ANTON 
PETEK 

m a n u f a k t u r n a t r g o v i n a 
C E L J E , Stanetova 1 

IGNAC MAJERIČ 
M I Z A R S T V O 

C E L J E , Levstikova ul. 8 

prevzema 
vsa s t a v b n a in p o h i š t v e n a dela 

C Ü K F R A N C 
v e l e t r g o v i n a b a r v i n l a k o v 

C E L J E 
P r e š e r n o v a 5 

(Joto (Deton 
'EJuan (DomanjQo 

C E L J E 
atelje za moderno fotografijo 

BARVARSKE INDUSTRIJE 
IN BARVARJI, 

Z A V A S O UPORABO V A M NUDIMO: 
KAOLIN (slikarska glina), presejan in 

sušen v opeki 
KAOLIN (slikarska glina), f ino mlet, v 

papirnatih vrečicah 
ALABASTRSKO SADRO v papirnatih 

vrečicah 
LAHKI SPAT (lencin), f ino mlet, v pa-

pirnatih vrečicah 
KALCIT, fino mlet, v papirnatih vre-

čicah 
BARIT, fino mlet, v papirnatih vrečicah 
BARIT, surov, v grudah. 

Obrnite se na 
Državno b. h. rudarsko podjetje 

za nemetale 
DIREKCIJA — S A R A J E V O 
Maršala Tita ulica št. 71, I. nad. 

5—2 

Avtomobilistom in motociklistom 
s e p r i p o r o č a 

A V T O D E L A V N I C A 

Mihael Ožek 
C E L J E , L e v s t i k o v a 2 

Trgovina 
usnja, 

čevljarskih, 
sedlarskih in 

tapetniških 
potrebščin 

D R Ž A V N A UPRAVA T R G O V I N E 

JELENC 
CELJE 
Prešernova 19 

3—2 

Okrožna centrala 

NABAVNO-
PRODAJNIH 

Z A D R U G 

CELJE 
Telefon 266 Vodnikova 2 

IVAN RAYXIkAR CELJE 
LASTNIK: BOŽIDAR RAVNIKAR 

* 

SPECERIJA, BARVE, DEŽELNI PRIDELKI, MINERALNE VODE 

T R G O V I N A P R E M O G A I N D R V 

F R A N J O K A L A N NASLEDNIK 
C E L J E • T e l e f o n i n l e r n r b a n 2 0 7 

f. S. £utm, Ceiie 
j 2GANJARNA, TOVARNA LIKERJEV IN INDUSTRIJA SADNIH SOKOV 

N a i z b o r n o kaplj ico V a s p r i j a zno vab i 

gosfylna fì. Vidmar Gel je, <3rg svobode 3 

CENJENIM GOSTOM SE PRIPOROČA STAROZNANA DOBRA 
RESTAVRACIJA IN DELIKATESA 

ROZA ZAMPARUTI 
C E L J E , KIDRIČEVA UL. 7 

FRANJO DOLŽAN 
C E L J E galanterijsko in stavbno kleparstvo 

koncesionirani vodovodni instalater 

POZOR! 
NAKUP NAGROBNIH SPOMENIKOV IN VSE CEMENTNE IZDELKE 

V A M N U DI KAMNOSEŠKO IN C E M E N T A R S I PODJETJE 
C E L J E R a z l a g o v a u l i c a št . 7 

ZA NAROČILA SE PRIPOROČA A N T O N Š U M E Č N I K 4-1 

Oglasi, ki niso priobčeni v današnji številki, so zaradi tehničnih zaprek 
izostali. Priobčimo jih v prihodnji številki. 

K M E T I J S T V O , G A L A N T E R I J A 

M A N U F A K T U R A, S P E C E R I J A 

V I N O , L I K E R J I ITD. 

P O S R E D U J E — N A K U P U J E 

P R O D A J A 

pod najugodnejšimi pogoj i ! 

FRANJO BELAK 
e l e k t r o t e h n i č n o p o d j e t j e 
in specialna delavnica za previjanje 

motorjev 
C E L J E , Jetniška ul. 14 

Z A ZIMSKA DELA 
SE PRIPOROČA S T R A N K A M 

č e v l j a r n a 

Jože Plevčak 
C E L J E , Stanetova 22 

Anion Bremec 
a v t o m e h a n i č n a d e l a v n i c a 

C E L J E 

M i k l o š i č e v a 2 

K.J . KONEC 
slikarsko in pleskarsko podjet je 

C E L J E , Jetniška ulica 15 

Š O L S K E P O T R E B Š Č I N E 

Franc Leskovšek 
knjigarna in trgovina s papirjem 

C E L J E 
T o m š i č e v t r g 13 

Andrej Rozman 
s p l o š n o k l j u č a v n i č a r s t v o 

C E L J E , J e t n i š k a u l . 12 

Aleksander Gatej 
U R A R 

C E L J E , S t a n e t o v a u l i c a 2® 

PRIJATELJE DOBRE KAPLJICE 
V L J U D N O V A B I 

GOSTILNA PRI FRANCELJNU 
R U D O L F K R A Š O V C 

C E L J E - Z A G R A D 

Čevljarna »Adrija« 
C E L J E 

K l j u č a v n i č a r s k a ul. 1 


